

论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第19卷 第7期 (总第124期) 2009年7月

 [PDF全文下载]  [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)07-1163-06

高应变率下铸造镁合金AZ91的动态压缩性能及破坏机理

赵 峰¹, 李玉龙¹, 索 涛¹, 黄卫东², 刘建睿²

(1. 西北工业大学 航空学院, 西安 710072;
2. 西北工业大学 凝固技术国家重点实验室, 西安 710072)

摘 要: 利用INSTRON准静态试验机和分离式Hopkinson压杆系统对铸造镁合金AZ91在不同应变率下进行压缩试验, 研究AZ91镁合金在高应变率范围内(应变率 $6 \times 10^2 - 1 \times 10^4 \text{ s}^{-1}$)的动态力学行为, 并利用扫描电镜观察试样在不同应变率下破坏断口微观形貌的变化, 探索应变率对破坏机理的影响。结果表明: 室温下铸造镁合金AZ91具有明显的应变硬化性质; 在准静态压缩过程中材料对应变率负敏感, 当应变率达到 $7 \times 10^3 \text{ s}^{-1}$ 时, AZ91镁合金表现出明显的应变率敏感性; 在准静态破坏和动态破坏下, 材料断口的微观形貌具有很大不同。

关键字: AZ91镁合金; 应变硬化; 动态压缩; 断口分析

Dynamic compressive behavior and damage mechanism of cast magnesium alloy AZ91

ZHAO Feng¹, LI Yu-long¹, SUO Tao¹, HUANG Wei-dong², LIU Jian-rui²

(1. School of Aeronautics, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072, China;
2. State Key Laboratory of Solidification Processing, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072, China)

Abstract: The mechanical behavior of cast AZ91 under a wide range of strain rates ($10^{-3} - 10^4 \text{ s}^{-1}$) was described by using INSTRON testing system and Split Hopkinson Pressure Bar. The dynamic behavior (strain rate $6 \times 10^2 - 1 \times 10^4 \text{ s}^{-1}$) of AZ91 was studied. The fracture surface of samples at different strain rates was examined by scanning electron microscope (SEM). The results show that the cast AZ91 has obvious strain hardening character at room temperature. The mechanical behavior of cast AZ91 declines as the strain rate increases under a low strain rate range ($10^{-3} - 10^{-1} \text{ s}^{-1}$). When the strain rate exceeds $7 \times 10^3 \text{ s}^{-1}$, the cast AZ91 shows strong strain rate sensitivity. And the microstructure of the sample's fracture surface exits great difference under different strain rates.

Key words: magnesium alloy AZ91; strain hardening; dynamic compression; fracture analysis

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-88876765, 88877197, 88830410 传真： 0731-88877197

电子邮箱： f-ysxb@mail.csu.edu.cn